
















pochopitelně včetně preparovánQ, Rudiho
Mahalla (basklarinet), Nilse Wograma (trom
bón) a Paula Lovense (bicQ, tedy více či střed

ně věhlasné nadstylové improvizátory. V rych
lých pasážích Memphis Blues či Yellow Dog
Blues znějí lehce absurdní zvuky (preparace
klavíru pingpongovými míčky) a zdá se, jako
by muzikanty honili policajti Macka Sennetta
z grotesky doprovázené ragtimem (konečně

jednou adekvátně groteskním - jinak než neza
pomenutelné "vtipné" zvukové efekty "pád" či

"kopanec" z televizního Komika a jeho
světa...). Ve volných plochách se rytmus
a souvislost rozpadají, s čímž lze pojit i název
Wogramovy skladby Jazz Ain't What ft Used To
Be. Lze ho však vztahovat i desce samé:
hravé, ale nezaostřené, tušící, že staré žánry
už nelze hrát uceleně, ale bez vědomí, co
zahrát seriózně na jejich místě dnes. Mohl by
to být koncertní program hradčanských Strun
podzimu; chcete-Ii číst vlídnější ortel, pak je St.
Louis Blues deskou pro dobrodružné děti,

které ocení ragtime hraný mnohdy na cosi, co
se dá ukrást mamince v kuchyni či otci v dílně.

Hlubinný dialog tria Dempa Uaponský
výraz pro elektrické vlněnQ "překvapuje

množstvím způsobů, jakými jeho členové

poslouchají", říká obal alba Nine Fragments.
Klavíristka, houslista Aleks Kolkowski i hráč
na bicí Tony Buck jsou tu mohutně elektrifiko
vaní, autentický zvuk nástrojů se tu tedy mísí
s procesy. Fragmenty jsou dobré slovo pro
titul: plochy jsou mnohdy výřezy ze situací,
zvukový slovník spočívá ve fenetickém vrstve
ní naznačených frází či stylových znaků,

zvuky za sebou nechávají fragmentární stíny.
Překotná aktivita (nejmarkantnější v uřícených

Schwarze Tasten) zamezuje komukoli být
pokládán za sólistu: taktak tedy stíháme oce
nit Kolkowského průzkum mechanických
možností gramopřenosky, jeho hru na dávné

housle Stroh (s plechovým megafonem
nahrazujícím dřevěné tělo) či Buckův invenční

srůst s možnostmi elektrifikovaných perkusí.
Téměř půl dlouhého alba tvoří dvě delší
Takasiny skladby Nine Fragments (9 minut)
a Where Europe Begins... (20 minut). Iony
však působí spíš jako dobře nastavené
komunikační situace pro improvizátory. Ostré
hrany experimentu tu nikoli obrušuje, ale
vyvažuje hráčská jistota a úroveň. Londýnští
Leo Records (www.leorecords.com) mají
dobré fluidum, o katalogu nemluvě: jejich
Takasina deska je pevnější a hlubší. A ovše,m
i komplikovanější. PAVEL KLUSAK

vo.i.d.:
arde

Vlastní náklad (void@seznam.cz).

Nový přírůstek v celkem početné diskografii
severočeské noiseové dvojice vyšel vlastním
nákladem, je však možné, že se, podobně jako
u předcházejících alb, dočkáme taktéž vydání
u prestižního německého labelu Membrum
Debile Propaganda. Po významu slova arde
nepátrejme, skupina si totiž libuje ve zvukoma
lebných názvech v imaginárním jazyce.

Frontman VO.I.D Martin Jarolím je, podle
svých vlastních slov, okouzlen hlukem a ve své
tvorbě se snaží dobrat jeho podstaty.
Nepracuje s ním tudíž jako se stavebním prv
kem proaranžovaných kompozic, nýbrž zachy
cuje jeho jednotlivé podoby do minimalistic
kých skladeb stopáží blízkých tradiční písni (na
Arde je jich patnáct), takže dojem hudebního
opusu často získáváme až s poslechem celého
alba. Názvy jednotlivých tracků se album od
alba často opakují, což představuje lákavou
motivaci ke sledování kontinuity výzkumu.
Kromě tradičních monotónních studií na

svém novém albu VO.I.D akcentují také aran
žérské postupy jiných žánrů. První trojice
skladeb, zejména povedená Ydal (I.D.), svým
rytmem překvapivě zabrnká na industriální
scénou zhusta opovrhovanou rockovou stru
nu. Zvuk podobný boosterované kytaře je
v arzenálu dvojice sice často zastoupen, zde
však veškerá podobnost dosud končila. Další
nově probádávanou pevninou je hájemství
pseudosymfonického (pomp)industriálu,
jehož ozvěny zaznějí nejvýrazněji v T9G.
Nejsou nijak vypíchnuté, vostrém a suchém
zvuku ostatních skladeb však působí kromo
byčej svěže. Zbytek skladeb tvoří nejrůzněji

pokrucované primitivistické struktury většinou

o jediném rytmu a s občasnými přechody

(zejména ve fade-outech) k několikavteřino

vému ambientu - vydechnutí. Díky střídání

zmíněných čtyř složek je Arde sice dostateč

ně pestrou kolekcí, nejpůsobivěji však vyzní
vají ty skladby, v nichž se všechna východis
ka setkávají zároveň. Jsou to C'Hemeth
s nejvýrazněji rockovým riffem, pseudoor
chestrální mezihrou a výraznou hlasovou lin
kou a podobně strukturovaný vrchol alba
Laar, etu Laar. Zcela mimo popsaný kontext
stojí Zerhev. lIIei a Fizze. Zatímco první dvě
jsou záznamy náhodilého dění na pozadí
monotónní plochy, třetí z nich pracuje
s tichem, na němž se náhodné útržky hluků

postupně slévají v agresívní koláž. Náznak
kovových úderů (možná vygenerovaných
odjinud) v závěrečné Izerim je milým připo

menutím prvotních východisek industriálně

noisového hudebního jazyka.
Přestože bych dvě nebo tři z monotónních

struktur oželel, působí Arde dostatečně pest
ře na to, aby zaujalo a ve svém kontextu
nezapadlo, kvalitní dramaturgie řazení skla
deb mu totiž dodává onu tolik potřebnou svě

žest. PETR FERENC

Ta Jana z Velké Ohrady - Do půl těla
Napříčstyly se ubírá nové albumJany z Velké Ohrady. Jazz, rock, kramářská
píseň, barový šantán, hospodský šraml a také trocha ulice a obyčejné

písničky je v nových popěvcíchzralé umělkyně.
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Nahoru po schodišti dolů band ·Album první
Kapela nahrála znovu debutové album s nejznámějšími hity,
obohaceno je o 6 dokumentárních bonusů!Chválí se samo.

r-ju-.r-gB-.n....t.-uc-h-.'-----.I Mikoláš Chadh:n.a ~ Jurgen. Fuchs
,.lkolál chadi.. _ Tagesnotizen

Mikoláš Chadima natočil nové album za účasti několika hostů,

přednatočených pásků (smyček) a MCH Bandu.
Texty "Denních zápisků" tvoří básně východoněmeckého disidentaJiirgena Fuchse.
Chmurnou autenticitu alba umocňuje vynikající obal Luboše Drtiny. Zase o kus dál.
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